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ške stroke (anesteziologija, transfuzijska in 
transplantacijska medicina), druga operativ-
na področja (ginekologija in porodništvo, 
oftalmologija, otorinolaringologija, ortope-
dija) ter diagnostičnoterapevtski področji 
radiologije in nuklearne medicine. Vsa opi-
sana področja dopolnjuje še rehabilitacijska 
medicina.

V drugem delu knjige so predstavljene ne-
operativne medicinske stroke z interno me-
dicino na čelu in njenimi številnimi pod-

področji. Sledi prikaz razvoja pediatrije, 
nevrologije, infektologije, onkologije, der-
matovenerologije in psihiatrije.
Veliko poglavje popisuje tudi razvoj den-
talne medicine. Negi, ki je prav tako po-
memben del zdravstva, je tudi namenjeno 
posebno poglavje. Temu sledi predstavitev 
razvoja diagnostičnih in predkliničnih po-
dročij. Razvoj zdravstvenega šolstva, zdru-
ženj in njihovih glasil zaokroži široko paleto 
velike vsebine zgodovine zdravstva na Slo-
venskem. Pomemben del zdravstva je tudi 

preskrba zdravstva z zdravili. Monografija 
tako popisuje razvoj lekarništva, farmacevt-
ske industrije, veledrogerij in laboratorijsko-
-diagnostične dejavnosti na Slovenskem. 
Predstavljene so tudi ključne medicinsko-
-farmacevtske zbirke. Navedena vsebina je 
skladno s kazalom razvrščena v drugem de-
lu knjige.

Zaradi sistematičnega in znanstvenega pri-
kaza razvoja celotnega zdravstva, medicine, 
dentalne medicine in farmacije so recenzen-
ti knjigo prepoznali ne le kot priložnostno 
monografijo, ampak tudi kot učbenik pri-
stojnih fakultet za medicino, farmacijo in 
zdravstvo.

Iz recenzije:
V delu je strnjena sistematično in logično pisa-
na vsebina, ki kaže na pomen zdravstvenega 
varstva prebivalstva na Slovenskem skozi čas 
in izjemen pomen javnozdravstvenih ukrepov 
sodobnega časa, ki s preventivnim in kurativ-
nim delom skrbijo za dobro zdravje naroda, 

njegovo reproduktivno zdravje, ustvarjalna de-
lavna leta in zadovoljno zrelo življenjsko dobo. 
Delo je izviren prispevek k narodovi strokovni 
zgodovini in stanovski tradiciji.

Monografija, ki bo izšla v dveh knjigah, bo 
obsegala približno 1.200 strani besedila (3 
milijone znakov), opremljena bo z več tisoč 
referencami in imela približno 3.000 sli-
kovnih prilog, večinoma fotografij. Prvi del 
monografije bo izšel jeseni leta 2016, drugi 
pa v letu 2017. Več o delu lahko spremljate 
na spletni strani: www.mf.uni-lj.si/izm – Sa-
mostojne knjižne izdaje. Prednaročniška cena 
je 78 evrov (vključen DDV), po izidu bo ce-
na dvojna.

Monografijo lahko naročite na naslovu 
Znanstveno društvo za zgodovino zdravstvene 
kulture Slovenije, Zaloška 7a, 1000 Ljubljana, 
elektronski naslov zgmed@siol.net, 
telefon 041 327 935.

Slika boginje zdravstva Hygiee 
izpred Josephinuma na Dunaju. 
Foto: Blaž Bertoncelj.

Iz Lavičkove medicinsko-farmacevtske 
zbirke.

Letošnji 81. redni letni občni zbor Prirodo-
slovnega društva Slovenije smo imeli v pe-
tek, 1. aprila leta 2016, v prostorih društva 
na Poljanski cesti 6 v Ljubljani. Pred ura-
dnim začetkom občnega zbora sta dr. Irena 
Mrak in dr. Matevž Novak imela predstavi-
tev z naslovom Naravni spomenik Dovžano-
va soteska – interpretacija izjemne geološke in 
geomorfološke dediščine in predstavitev načrtov 
Prirodoslovnega društva Slovenije. V sklo-
pu predstavitve je predstavnica ameriškega 
veleposlaništva v Sloveniji Charlotte Taft 
predstavila skupno akcijo GeoBioBlitz Do-

vžanova soteska 2016, pri kateri je sodelovalo 
tudi Prirodoslovno društvo Slovenije.

Uradni začetek občnega zbora je napovedal 
predsednik društva prof. dr. Radovan Ko-
mel in predlagal delovno predsedstvo, ki 
so ga sestavljali mag. Andrej Seliškar kot 
predsednik ter Marjana Jankovič in Marja-
na Glavina kot članici. Za zapisnikarico je 
predlagal Janjo Benedik, za overovitelja za-
pisnika dr. Tomaža Sajovica in dr. Matevža 
Novaka, za volilno komisijo pa Jožeta Va-
upotiča kot predsednika ter Marjana Rich-
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Editorial
Tomaž Sajovic

Nobel Prizes 2015
The Nobel Prize for Physiology or Medi-
cine Awarded to the Power of Nature
Miha Skvarč
The Nobel Prize for Medicine 2015 was 
awarded jointly to three scientists. Youyou 
Tu was awarded for the evidence that de-
rivatives of artemisinin, a substance isolated 
from the wormwood plant (Artemisia an-
nua), were effective as treatments for ma-
laria. In 1972 she and her colleagues from 
Unit 523 discovered that artemisinin was 
highly effective against Plasmodium spp., 
malaria parasites. Tu is the f irst citizen 
of the People’s Republic of China to win 
a Nobel for a scientif ic discipline  and the 
first female Chinese citizen to win any No-
bel Prize. She has made her professional ca-
reer exclusively in China and was unknown 
to the wider professional public until 2011 
when she received Lasker-DeBakey award 
for her achievements in finding a treatment 
for malaria. Half of the Nobel Prize was 
divided between William C. Campbell and 
Satoshi Omura for their discovery of aver-
mectin, a compound used in the treatment 
against the parasitic nematodes. Avermec-
tin was discovered by Satoshi Omura and a 
group of fellow scientists in 1979 when they 
were studying the soil bacterium Streptomy-
ces avermitilis that excretes this substance 
into the environment to protect itself from 
other organisms. William C. Campbell 
modified avermectin into ivermectin, which 
was donated by the pharmaceutical company 
Merck to the World Health Organisation 
in 1987 for the treatment of river blindness. 
Once the main cause of blindness in Africa, 
this disease today occurs only in three Af-
rican countries.

Chemistry
On the Nobel Prize for Medicine 2015
Ivan Leban
Receiving the Nobel Prize for efforts in-
vested into the welfare of humankind is an 
extreme honour, but the value of the Nobel 
Prize is only about one million euros. The 
year 2015 honoured in particular the appli-
cable side of scientific discoveries. One of 
the recipients was Youyou Tu for her dis-
covery of artemisinin as a highly effective 
treatment for malaria. Artemisinin, known 
as qinghaosu in Chinese, and its deriva-
tives represent a group of fast-acting and 
highly-effective antimalarial drugs. Isolated 
from the sweet wormwood plant (Artemisia 
annua) artemisinin is well-known in tradi-
tional Chinese medicine. Chemically, it is 
a modified lactone containing an unusual 
peroxide bridge -O-O-. It is this peroxide 
bridge that is believed to be essential for 
artemisinin’s medicinal activity. The dis-
covery of artemisinin as an effective anti-
malarial drug has a fascinating history that 
did not bypass Slovenian scientists. In 1987 
a colleague of mine, Prof. Dr. Miha Japelj, 
associate of the Chair of Organic Tech-
nology at the University of Ljubljana and 
director of Research Institute at the phar-
maceutical company Krka in Novo mesto, 
brought to me a test tube containing sev-
eral tiny crystals. The label said Qinghaosu. 
At the time Krka had just embarked on a 
collaboration with Chinese pharmaceutical 
research institutes, primarily with the In-
stitute for Traditional Medicine in Beijing. 
Based on the agreement between health 
ministers of China and former Yugoslavia 
Krka’s researchers were to collaborate with 
Chinese in the development of all finished 
artemisinin-based antimalarial medicines. 
As a scientist I was then working on X-ray 
structural analysis. We established that the 
organic qinghaosu molecule is rather simple, 
composed of 15 carbon atoms, 5 oxygen at-
oms and 22 atoms of hydrogen. The curious 
thing about this molecule was the peroxide 

terja in Marjeto Cvetko kot člana. Predse-
dnikov predlog smo člani soglasno potrdili.

Sledilo je poročilo predsednika društva, ki 
je na kratko predstavil dejavnosti društva v 
preteklem koledarskem letu. Naštel je vse 
izvedene ekskurzije po Sloveniji in v tujini, 
ki jih organizira Janja Benedik, naravoslov-
na predavanja in srečanja naravoslovnih fo-
tografov, ki jih  organizira dr. Petra Dra-
škovič Pelc, in predstavil rezultate natečaja 
naravoslovne fotografije, katerega nagrajene 
fotografije si je mogoče ogledati na Oddel-
ku za biologijo Biotehniške fakultete Uni-
verze v Ljubljani. Predsednik je poročal 
tudi o uspešno izpeljanem 12. tekmovanju 
iz znanja biologije za osnovne šole za Prote-
usovo priznanje.

Sledilo je poročilo glavnega urednika revi-
je Proteus dr. Tomaža Sajovica, ki je v svo-
jem poročilu največ besed namenil ljudem, 
ki soustvarjajo revijo – članom uredniškega 
odbora, oblikovalki in ne nazadnje avtori-
cam in avtorjem prispevkov. Seveda je be-
seda nanesla tudi na finančno problematiko 
revije, ki je še vedno zelo nezavidljiva.

Finančno poročilo delovanja društva v pre-
teklem letu je predstavila direktorica uprave 
društva Janja Benedik. Člane je seznanila z 
veliko finančno stisko, s katero se društvo 
bori že dalj časa in kljub težkim časom ne-
kako uspe preživeti.

Razprav o poročilih ni bilo.

Poročilo nadzornega odbora je podal nje-
gov predsednik mag. Andrej Seliškar, ki 
je povedal, da so člani nadzornega odbora 
pregledali finančno poslovanje v preteklem 
letu in pri tem niso ugotovili nepravilno-
sti. Pohvalil je delo vseh organov društva in 
predlagal njihovo razrešnico, ki so jo člani 
soglasno potrdili z dvigom rok.

Sledile so volitve predsednika, članov izvr-
šnega in nadzornega odbora ter članov di-
sciplinskega razsodišča. Za naslednje leto 
so bili soglasno potrjeni prof. dr. Radovan 
Komel kot predsednik društva, dr. Petra 
Draškovič Pelc, Milenka Kuralt, Marjeta 
Cvetko, dr. Matevž Novak, Marko Repnik 
in prof. dr. Jožef Mihael Toman kot čla-
ni izvršnega odbora, mag. Andrej Seliškar, 
Marjana Jankovič in Marjan Richter kot 
člani nadzornega odbora ter prof. dr. Kazi-
mir Tarman, Matej Suhač in akad. dr. Mitja 
Zupančič kot člani disciplinskega razsodišča.

Sledil je predlog finančnega načrta za leto 
2016, ki ga je predstavila Janja Benedik in 
pri tem poudarila, da gre le za grobe ocene, 
saj je zaradi negotovosti glede višine prido-
bljenih subvencij in drugih prihodkov težko 
podati bolj stvarne številke. 

S tem se je uradni del občnega zbora za-
ključil, novoizvoljeni predsednik se je za-
hvalil za zaupanje in povabil vse navzoče na 
pogovor ob skromni pogostitvi.

Janja Benedik


